

# Stay where the trouble is

**Author(s):** [Despret, Vinciane](#); [Haraway, Donna Jeanne](#); [Harrasser, Karin](#); [Solhdju, Katrin](#)



## Zusammenfassung

Das Gespräch geht der aktuellen Konjunktur der Beschäftigung mit Mensch-Tier-Verhältnissen in den Kultur- und Medienwissenschaften und in der Philosophie nach. Zwei führende Vertreterinnen der Animal Studies diskutieren den historischen, politischen und epistemologischen Ort der seit einigen Jahren beobachtbaren Versuchen, die Beziehungen zwischen Menschen und Tieren neu zu denken und zu gestalten, eine neue Form der «Humanimalität», eines gemeinsamen Lebens und Sterbens, zu entwickeln. Welche Formen der Höflichkeit zwischen Tieren und Menschen sind angebracht? Wie produzieren sie gemeinsam Wissen, z.B. in der Ethologie? Auf welche Art und Weise arbeiten Tiere für Menschen? Was heißt das für die Konzeption von Handlungsfähigkeit? Und nicht zuletzt: Wie politisch sind diese Fragen im Zusammenhang «kosmopolitischer», ökologischer Problemlagen?

## Abstract

*Stay Where the Trouble is*

The interview sounds out the recently increased interest for human-animal-relations in Cultural- and Mediastudies and Philosophy. Two leading protagonists of Animal Studies discuss the historical, political and epistemological nexus of the felt need to redefine the relation between humans and animals and talk about efforts to develop new practices of «humaniamility», of living and dying together. What practices of politeness between animals and humans are desirable? How do they produce knowledge together, e.g. in ethology? How do animals work for humans? What does that mean for concepts of agency? And finally: How political are such questions in relation to recent «cosmopolitical», ecological constellations?

## Preferred Citation

Despret, Vinciane; Haraway, Donna Jeanne; Harrasser, Karin; Solhdju, Katrin: Stay where the trouble is. In: *Zeitschrift für Medienwissenschaft*. Heft 4: Menschen und Andere, Jg. 3 (2011), Nr. 1, S. 92–102. DOI: <https://doi.org/10.25969/mediarep/2532>.



## Subjects

[animal studies](#) [Ethnologie](#) [Humanimalität](#) [Kosmopolitik](#)



The following license files are associated with this item: In Copyright

Open Access Publishing  
for the Humanities and Social Sciences



[Contact](#) | [Imprint](#) | [Blog](#) | [Deutsch](#)  
[Login](#)

Visit us on twitter: [@mediarep\\_OA](#)

Did you discover incorrect information? Let us know!